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BEATA KU�AK 

PROFESOR MARIAN KUCA�A  
– MISTRZ I NAUCZYCIEL 

 
 
O 	p. Profesorze Marianie Kucale, o Jego pracy, dokonaniach naukowych 

i Jego �yciu wiele ju� napisano. Pozwalam wi�c sobie podzieli
 si� wspomnie-
niem zupe�nie osobistym. 

Kiedy wspominam Profesora, my	l� o tym, jak wiele mnie nauczy�. Zanim 
zapisa�am si� na seminarium j�zykoznawcze, wiedzia�am tylko, �e Prof. Ku-
ca�a przyje�d�a z Krakowa i ma wyk�ady oraz 
wiczenia zarówno z gramatyki 
historycznej, jak i opisowej. Nie trafi�am jednak do �adnej z grup, które pro-
wadzi�. Moje pierwsze z Nim spotkanie mia�o miejsce dopiero na pocz�tku IV 
roku studiów.  By� to rok akademicki 1990/1991 i jednocze	nie rok wa�nych 
decyzji dotycz�cych wyboru specjalizacji polonistycznych. Wraz z kilkoma 
innymi osobami wybrali	my specjalizacj� lingwistyczn�, któr� kierowa� Pro-
fesor Kuca�a. Jedne z Jego pierwszych s�ów brzmia�y: … jakem by� w Krako-
wie… i podsyci�y moj� ciekawo	
, bo ja nie u�y�abym formy jakem, ale prze-
cie� moi dziadkowie tak! To by�a pierwsza lekcja tolerancji j�zykowej i sza-
cunku do ludzi mówi�cych „po swojemu”. Pó�niej zreszt� o potrzebie takiego 
podej	cia niejednokrotnie mog�am si� przekona
 jako pochodz�ca z Galicji 
studentka. Bez w�tpienia Profesor utwierdzi� moje przekonanie, �e zajmowa-
nie si� j�zykiem jest zarówno przygod�, jak i ci��k� prac�, ale zawsze ogrom-
n� satysfakcj�! 

Nasze seminarium j�zykoznawcze mia�o charakter polonijny: Profesor po 
pobycie w Kanadzie nie tylko sam wiele pisa� o ró�nych zagadnieniach j�zy-
kowych i glottodydaktycznych, lecz tak�e w�a	nie nam dostarczy� materia�u 
na kilka do	
 sporych prac magisterskich. Co dwa tygodnie jedna lub dwie 
osoby prezentowa�y kolejne cz�	ci swoich prac, nad którymi dyskutowali	my, 
spierali	my si� o metody i wnioski. Z mojej perspektywy by�o to szalenie inte-
resuj�ce, zw�aszcza �e Profesor nie narzuca� swojego zdania, cierpliwie wyja-
	nia� trudne zagadnienia i ka�demu pozwala� dochodzi
 do prawdy samemu. 
By� wielkim erudyt�, 	wietnym znawc� tematu i niezwykle dok�adnym bada-
czem. Z uwag� i roztropno	ci� podchodzi� do rozstrzygni�
 j�zykowych, a co 
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najwa�niejsze – popiera� je dobr� argumentacj� opart� na wiedzy i materiale. 
Liczy�y si� fakty j�zykowe. 

Kiedy wspominam Profesora, uderza mnie przede wszystkim Jego prostota 
i wra�liwo	
 na drugiego cz�owieka. Zawsze by� sob�, nie mo�na by�o odna-
le�
 w Nim nic z wielkiego akademickiego autorytetu, którym przecie� by�. 
Kiedy jako asystentka zbiera�am materia�y do pracy doktorskiej, której pro-
motorem by� Profesor, kilka razy w roku udawa�am si� do Krakowa, do In-
stytutu J�zyka Polskiego PAN. Czasem te podró�e by�y m�cz�ce, g�ównie 
z powodu brzydkiej pogody oraz – niejednokrotnie – konieczno	ci powrotu do 
Lublina  jeszcze tego samego dnia. Profesor zwykle wita� mnie obowi�zkow� 
herbat� i kanapk�, któr� przygotowywa�a specjalnie dla mnie Jego �ona. Do-
piero po posi�ku i mi�ej rozmowie zaczynali	my konsultacje naukowe. 

W kwietniu 2008 roku razem z moim kolegami z Katedry J�zyka Pol-
skiego, w drodze powrotnej z konferencji, która odby�a si� na S�owacji, zaje-
chali	my w odwiedziny do rodzinnego domu Profesora w Wi�ciórce. Czeka-
li	my na Niego, bo akurat by� w polu. A potem zostali	my ugoszczeni i cie-
szyli	my si� towarzystwem dawno niewidzianego Mistrza, który by� ju� wtedy 
na emeryturze, a z którym kontakty prywatne by�y szczere i w równym stop-
niu serdeczne, jak te naukowe. Profesor lubi� uczy
. I lubi� ludzi. 

Kiedy my	l� o Profesorze, przypomina mi si� pewna konferencja, na której 
du�o mówi�o si� o nowych trendach w lingwistyce, o odchodzeniu od struktu-
ralizmu, o zmianach programowych na studiach, w tym o innowacyjnych po-
dej	ciach do polonistyki, i o potrzebie innego rozumienia filologii. Dyskuto-
wano o przysz�o	ci polonistyki, ale tak�e o zmianach, którym ju� uleg�a. Jed-
nym z postulatów by�o ograniczanie przedmiotów historycznoj�zykowych (np. 
j�zyka staro-cerkiewno-s�owia�skiego, dialektologii, gramatyki historycznej). 
Pada�y nawet pytania: po co dzi	 w ogóle tego uczy
? Profesor z w�a	ciw� so-
bie prostot� i m�dro	ci� podsumowa�, �e wszystko, co robimy na uniwersy-
tecie, ma przede wszystkim jeden cel: cel poznawczy. 

Kiedy wspominam Profesora, mam 	wiadomo	
, �e dane mi by�o spotka
 
dobrego cz�owieka, pe�nego pasji i pracowito	ci uczonego i wspania�ego 
mistrza. Mog� by
 tylko wdzi�czna, �e i mnie w jakim	 stopniu ukszta�towa�.  

 
Fryburg, 31 stycznia 2015 roku 

 
 
 
 


